
   ١٣٨۶ مرداد ١۴ يكشنبه، -نشريه شرق 
 

  گفت و گو با ليلا ابراهيمي 
  دو با مانع اولين زن برنده مدال دو و ميداني

 
   

  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
 

گروه ورزش،سهراب خاقاني؛ اولين دونده زني که بعد از انقلاب توانست مدال آسيايي بگيرد همراه با مربي اش قاسمعلي فيروزي 
ليلا ابراهيمي که انگيزه هاي فراواني براي درهم شکستن رکوردهاي قبلي اش دارد پاسخگوي سوالات . رق بودندمهمان تحريريه ش

 .خبرنگاران سرويس ورزشي بود
 

*** 
 

 بيشتر ملي پوشان دووميداني مربي خارجي دارند، شما تمايلي براي کار کردن با مربيان خارجي نداريد؟
 
وزي تمرين مي کردم و الان هم زير نظر آقاي فيروزي تمريناتم را پيگيري مي کنم و حد نصاب هايم من سال ها با همسر آقاي فير. نه

 .را نيز با همين شرايط تغيير داده ام
 

 کجا تمرين مي کنيد؟
 

 .مواقعي هم که مسابقات سالني در پيش داشته باشيم در سالن آفتاب انقلاب تمرين مي کنم. پارک طالقاني و استاديوم آزادي
 

از بين اين همه رشته ورزشي که شرايط محيطي و اجتماعي بهتري نسبت به دووميداني دختران دارد، چطور شد که شما دويدن را 
 برگزيديد؟

 
هم اولين مربي ) همسر قاسمعلي فيروزي(همين اشتياق باعث شد به سالن شهيد کشوري مراجعه کنم و خانم آقامحمدي . علاقه شخصي

 .من بود
 

 د تا رکورد ملي به نام شما ثبت شده؟الان چن
 

 ٥٠٠٠ متر را هنوز نزده ام و تا ٨٠٠در فضاي باز هم .  متر تمام رکوردها دراختيار من است٥٠٠٠ متر تا ٨٠٠در داخل سالن از 
 .متر تمام رکوردها را دراختيار دارم

 
 ابتي دختران اضافه شده؟ متر با مانع که شما توانستيد مدال بگيريد تازه به جمع مواد رق٣٠٠٠ماده 

 



 متر دويده ٣٠٠٠من خودم چون قبلاً در .  متر با مانع مي دويدند٣٠٠٠بله اصلاً همين رقابت ها اولين دوره اي بود که دختران آسيا در 
 .بودم و با توجه به بهبودي رکوردهاي قبلي، به اتفاق مربي ام تصميم گرفتم در اين ماده هم بدوم

 
  متر با مانع زنان ايران دانست؟٣٠٠٠ردن ثبت کرديد را بايد اولين رکورد پس رکوردي که در ا

 
بله، چون اولين مسابقه بود رکوردش هم اولين رکورد است و در رقابت هاي بعدي، مبنا براي جابه جايي رکورد، همين حد نصابي 

 .است که در اردن ثبت کردم
 

 ست يافته بودند؟قبلاً زنان ايران در دووميداني به مدال آسيايي د
 

 .قبل از انقلاب خانم صدارتي در پرش ارتفاع برنز آسيا را گرفت، همين
 

 . سال قبل٣٤فيروزي؛ 
 

 . سال مجدداً به مدال برسيم حتماً دلايلي دارد٣٤اين تحولي که در دووميداني ايجاد شده تا بعد از 
 

صوصاً طي دو سال قبل که حضور ما در مسابقات برون مرزي را مخ. طرح ادغام شدن و انتخاب نايب رئيس بانوان بسيار موثر بود
تمرينات ما سر و شکل منظم . رقابت هاي باشگاهي، ليگ و مسابقات جايزه بزرگ همه در اين دو سال تدارک ديده شدند. در پي داشت

چند . نيست که به سادگي رخ دهدجابه جايي رکوردها مقوله اي . تري به خود گرفت و حمايت هاي فدراسيون هم ملموس و موثر بود
 .سال تمرين و ممارست و برنامه ريزي لازم است تا در رشته سنگيني مثل دووميداني بتوان حد نصاب جديدي را به ثبت رساند

 
کشورهاي عربي به سهولت از آفريقا دونده مي . اين مشقت اگر با هدف مدال گرفتن باشد که دشواري هايش چند برابر هم مي شود

زنان کنيايي در مواد نيمه استقامت و استقامت براي اين کشورها مي دوند و شانس مدال کشورهايي مثل ما را به حداقل مي . رندآو
 .البته حضور آنها کيفيت مسابقه را جهاني مي کند و سطح رقابت ها را افزايش مي دهد. رسانند

  
  

  
  
  

وقتي اعلام شد شما در سه هزار متر با مانع مدال گرفته ايد برخي از آگاهان دووميداني مي گفتند حتماً ماده ديگري بوده، نمي 
 .دانستند که اين ماده نيز در فهرست رقابت هاي زنان گنجانده شده

 
ار متر را به طور کامل داشتم و براي کسب يکي از مدال هاي آن هم اميدوار بودم اما نه براي سه من آمادگي دويدن در ماده سه هز

قرار شد يک هفته . در ايران به طور کامل دراختيار آقايان است» مانع چاله آب«چون اصلاً ابزار و تجهيزات . هزار متر با مانع
به اين ترتيب . اما متاسفانه در محل تمرين، مانع چاله آب هنوز بدون آب بود. مکار کن» مانع«زودتر برويم اردن تا طي آن مدت بتوانم 

قبل از رقابت زنان، به تماشاي مسابقات سه هزار متر بامانع . بدون حتي يک بار تمرين در شرايط حقيقي، در خط استارت فينال ايستادم
آقايان هم خب مانع چاله آب را با تسلط رد مي .  را مسجل کنممردان نشستم تا حداقل به صورت ذهني بتوانم شرايط مسابقه خودمان

 .کردند و من نمي توانستم پيش بيني کنم چه اتفاقاتي در انتظارم است
 



 منظورتان سقوط در چاله آب است؟
 

بدون هيچ گونه شناخت . اولين دور که شروع شد، پريدنم از روي مانع چاله آب در حقيقت اولين مرتبه اي بود که تاکنون اتفاق مي افتاد
به همين خاطر در دور اول دويدن، عبور من از روي اين مانع بي شباهت به شيرجه نبود، البته لباس هاي ما امسال . و تمرين قبلي

اما مانع چاله آب، وزن لباس هايم را بسيار سنگين کرد و در هر . ضمن پوشش کامل، از نظر حجم و وزن هم شرايط مطلوبي داشتند
من از نفر دوم جلوتر بودم، اما هر وقت به . که به اين مانع سخت مي رسيديم، لباس ها بيشتر آب مي گرفتند و سنگين تر مي شدنددور 

همان طور که گفتم وزن لباس . او فقط با دو متر فاصله توانست به مدال نقره دست پيدا کند. مانع مورد نظر مي رسيديم او مي زد جلو
داشت و صرفاً جنس آن مشکل ساز شد، خوشبختانه مسوولان هم که در محل مسابقات حضور داشتند پيگير اين هاي ما هيچ مشکلي ن

 .قضيه هستند تا جنس لباس ها به گونه اي نباشد که آب را جذب کند
 

 مگر فدراسيون نمي دانست که ماده سه هزار متر بامانع در اين مسابقات برگزار خواهد شد؟
 

 .اما هيچ تمريني با لباس هاي طراحي شده در مانع چاله آب برگزار نشده بود تا پي به آبگير بودن لباس ها ببريم. مفيروزي؛ مي دانستي
 

 لباس ها کجا طراحي مي شوند؟
 

ولي در سفرهايي که مي رويم فدراسيون سفارش مي دهد و توليدکنندگان خارجي، منطبق با خواسته هاي ما . فيروزي؛ خارجي هستند
مسابقات امسال هم تجربه اي جديد بود تا پي به ايراد اين لباس . کيفيت لباس ها نسبت به سال هاي قبل بسيار بهتر شده. مي کنندطراحي 
کفش ها بايد طوري باشند . به هر حال حتماً مي دانيم که حتي کفش و جوراب دوندگان اين ماده نيز با ساير مواد متفاوت است. ها ببريم

 . خارج شودتا آب از زير آن
 

 در دوحه هم شانس مدال داشتيد؟
 

مساله مهمتر . براي بهبودي رکوردها خيلي تمرين کرده بوديم ولي لباس ها به هيچ وجه کيفيت لباس هايي که الان مي پوشيم را نداشتند
دگاه به ما دادند، به همين خاطر اين بود که در اردو هرگز با آن لباس ها تمرين نکرديم چون لباس ها را موقع پرواز به دوحه، در فرو

 .حد نصاب هاي مشخصي را هم نتوانستيم تکرار کنيم
 

 کدام ماده بود که خانم محجبه بحريني در دوحه به مدال طلا رسيد؟
 

 . متر٢٠٠در صد متر و 
 

 شما هم مي توانيد از همان لباس هايي که ايشان پوشيد استفاده کنيد؟
 

 .خير
 

 چرا؟
 

 .خانم ايراني استفاده مي کنند حجاب کامل استلباسي که دوندگان 
 

 .از طرفي کمپاني نايک به طور اختصاصي برايش تهيه مي کند. فيروزي؛ لباس آن دونده چسبان است
 

 حالا براي مسابقات داخل سالن قهرماني آسيا آماده مي شويد؟
 
 .اين رقابت ها در ماکائو برگزار خواهد شد. بله
 
 در چه موادي شرکت مي کنيد؟ 

 
 . متر٣٠٠٠ متر و ١٥٠٠من در 

 
 چند خانم به ماکائو اعزام خواهند شد؟

 



يعني تمام دوندگاني که رکوردهاي آنها قابليت رقابت در . احتمالاً هفت، هشت نفر يا حتي بيشتر. فيروزي؛ بيشترين تعداد بعد از انقلاب
 .سطح آسيا را داشته باشد اعزام خواهند شد

 
 مدال ليلا ابراهيمي هم در افزايش شرکت کنندگان موثر بوده؟

 
 .نه فقط در دووميداني بلکه در کل رشته هاي بانوان تاثيرگذار بوده است. فيروزي؛ صددرصد

 
 مسابقات جهاني چطور؟ شرکت مي کنيد؟

 
 .سه ماه بعد از ماکائو، رقابت هاي جهاني داخل سالن در اسپانيا برگزار خواهد شد

 
هر کدام از بچه ها در ماکائو نتيجه بهتري بگيرند، مي توانند آن سهميه را به خود اختصاص . يروزي؛ يک سهميه داريم براي اسپانياف

 .دهند
 

 .آن يک نفر که تا اين لحظه ليلا ابراهيمي است
 

 .هر کسي بيشتر تلاش کند انتخاب خواهد شد. فيروزي؛ نه، چيزي مشخص نيست
 

 از حدنصاب شاگردتان در اردن راضي هستيد؟آقاي فيروزي شما 
 

در همين اردن که من حضور نداشتم، در فينال پنج هزار متر خانم . ببينيد بزرگترين مشکل ما کمبود تجربه هاي بين المللي است
حدنصابي را گفته بود که دونده چيني . ابراهيمي قبل از مسابقه تماس گرفت و نتايجي که به استارت ليست ارائه شده بود را برايم خواند

قابل دسترسي براي ابراهيمي نبود من هم گفتم او را رها کن و رکورد خودت را مدنظر قرار بده، اما بعد از پايان مسابقه ديديم که 
تلاف رکورد دونده چيني در استارت ليست فوق العاده با اغراق ارائه شده بود و سه دقيقه با رکوردي که در فينال به جا گذاشت اخ

شناخت قبلي از حريف چيني مي توانست در اين ماده هم  با داشت، قاعدتاً داشته، يعني اگر خانم ابراهيمي تجربه بين المللي بيشتري
 .مدال آور باشد

 
 برخورد رقباي خارجي با شما که به عنوان يک خانم ايراني با پوشش کامل در مسابقات شرکت کرديد چگونه بود؟

 
البته برخي از شرکت کنندگان در آن مسابقات قبلاً به ايران آمده بودند و در . د اولين تجربه برون مرزي براي من بودرقابت هاي تايلن

مسابقات بين المللي ما و رقابت هاي بانوان کشورهاي اسلامي شرکت کرده بودند اما به طول کلي چه آنهايي که شناخت قبلي داشتيم و 
 هزار متر را بگيرم، رفتاري ٣ متر توانستم نفر دوم ١٥٠٠حتي وقتي در . ي احترام آميز با ما داشتندچه ساير شرکت کنندگان برخورد

 .رفتار توام با احترام و بسيار شايسته اي با من داشتند. با من داشتند که گويا به مقام قهرماني رسيده ام
 

حتي در مسابقات مردان نيز در صورت سقوط به داخل چاله آب به در همين اردن توي چاله آب افتادم و بين من با رقبا فاصله افتاد، 
اما من تصميم گرفتم با تمام . دليل فاصله اي که با رقبا ايجاد مي شود کاملاً طبيعي است که دونده از ادامه مسابقات کناره گيري کند

ني هم که به مدال برنز رسيدم همه خارجي ها تشويق زما. از رقيب سوريه اي هم يک دور کامل جلو افتادم. وجودم به مسابقه ادامه بدهم
 .مي کردند

 
حتي مردان هم مي افتند، .  سانتي متر طول اين چاله است٦٦ متر و ٣.  مانع دارد که پنج تاي آن چاله آب است٣٥فيروزي؛ اين ماده 

 .زيرا جهش بلند با اين طول زير فشار سنگين مسابقه به هيچ وجه آسان نيست
 

 بگران و پرنده ها و دوندگان آقا اردوهاي خارجي فراواني برپا مي شود، براي شما چطور؟براي پرتا
 

همان .  رکورد ملي را جابه جا مي کردم و اين مساله در اعزام هاي برون مرزي بي تاثير نبود١٢ ،١٠من هر سال نزديک به 
ور نمي کردم کسب مدال تا اين اندازه در تغيير نگرش و رکوردها باعث تشويق ها و حمايت هاي موثر مسوولان مي شد اما هرگز تص

از . در همان اردن وعده هايي براي بهبود شرايط ما دادند. بينش دست اندرکاران ورزش نسبت به دووميداني بانوان تاثيرگذار باشد
 ...جمله در لباس و تجهيزات و

 
هميشه بازتاب خبري خوبي داشته، اما ... وردي، تيراندازي وموفقيت هاي خانم هاي ورزشکار در رشته هايي مثل تکواندو، کوهن
 مدال ليلا ابراهيمي چطور؟. بعداً نه از تداوم آن موفقيت ها خبري شده و نه از حساسيت رسانه ها



 
 فقدان اما. نتيجه هاي عيد هم خيلي خوب بود. شکل تمرينات من از فروردين به گونه اي بود که مدال آسيايي را هدف گرفته بوديم
اما ديگر به اين باور رسيده ام که کسب موفقيت . امکانات و تمرين در پارک که سنگلاخ است باعث مصدوميتم شد و کمي عقب افتادم

از حالا هم نمي خواهم . دووميداني با تمام رشته ها متفاوت است و براي صدم ثانيه بايد سال ها زحمت کشيد. هاي بيشتر هم ميسر است
 .و را پيش بيني کنم اما با تمام انرژي و توان براي ماکائو تمرين خواهم کردنتايج ماکائ

 
خانم پديده بلوري زاده . تلاش شما واقعاً در خور تقدير است، تا همين چند سال قبل، دووميداني خانم ها در يک اسم خلاصه مي شد

 .دال آسيايي هم رويايي بيش به نظر نمي رسيدهم واليباليست بود و هم در پرش ارتفاع فعاليت مي کرد اما حتي تصور م
 

الان واقعاً شرايط فرق کرده و رکوردها ديگر قابل مقايسه با رکوردهاي قبل از انقلاب . ورزش بانوان مدتي اصلاً هيچ فعاليتي نداشت
 .تمام رکوردهايي که ما زديم، همه قبل از انقلاب ثبت شده بودند. نيستند

 
 ايت داريد؟از نايب رئيس بانوان رض

 
. امسال خيلي پرتلاش ظاهر شدند. قبلاً مرحوم توران شادپور بودند و الان سرکار خانم نيازاده که از زحمات ايشان هم تشکر مي کنم
 .ديگر تنش ها و مشکلات مسابقات قبلي را نداشتيم و حمايت ايشان را به طور کامل احساس مي کرديم

 
  کساني هستند؟دونده هاي خارجي مورد علاقه شما چه

 
يک خانمي هم هست که مراکشي الاصل است اما براي بحرين مي .  متر بوده١٥٠٠ و ٨٠٠کلي هلمز انگليسي که قهرمان جهان در 

 .دود و رقيب من هم محسوب مي شود به نام مريم جمال
 

 به المپيک هم فکر مي کنيد؟
 

سه هزار متر با مانع از بقيه مواد قابل دسترس تر است . ريزي کرده امممکن است عده اي بخندند اما من براي اين هدف سخت، برنامه 
 .و سرعت ترقي رکورد من در اين ماده بيشتر است

 
 براي رسيدن به ٨٧تا اواخر تيرماه .  است که البته بدون مانع دويدم٠٨/١٠ دقيقه است و رکورد شخصي من ١٠ورودي المپيک 

 . دقيقه اي فرصت دارم١٠حدنصاب 
 

 تي سر راه شما وجود دارد، اين طور نيست؟مشکلا
 

در استاديوم آزادي که مي خواهم تمرين کنم، مردان زيادي با . بزرگ ترين مشکل من، ممانعت از همراهي مربي ام در تمرينات است
اتم نظارت کند، در عناوين شغلي مختلف در محيط استاديوم هستند اما به مربي من حتي از روي سکوها هم اجازه نمي دهند بر تمرين

با اين حال بسياري از مشکلات . حالي که همان نزديکي در درياچه آزادي، قايقران ها ممانعتي براي تمرين زير نظر مربي شان ندارند
 .عجيب و بي دليلي که در دوران خانم طاهريان داشتيم را ديگر نداريم

 
 مربيگري هم مي کنيد؟

 
 .اما الان فقط در باشگاه ملاصدراقبلاً در بانک سپه تمرين مي دادم 

 
 ليگ هم داريد؟

 
اما الان شرايط .  کيلومتر دويدم يک پارچ و ليوان به من جايزه دادند٢٢يادم است يک بار در نيمه ماراتن اول شدم، . خوشبختانه بله
 .خيلي بهتر شده

 
 کفش و تجهيزات را چطور تامين مي کنيد؟

 
خوشبختانه شرکتي که لوازم ورزشي را وارد مي کند، فقط هزينه وارد . خريد اينترنتي مي کنيم. خودمان بايد هزينه ها را بپردازيم

 .کردن البسه را دريافت مي کند که جا دارد از مسوولان اين شرکت هم تشکر کنم
 


